
Malšický
zpravodaj

pro Čenkov, Dobřejice, Lány, Malšice, Maršov, Oboru, Třebelice, Všechlapy

6 / 2024

  Vážení spoluobčané, 
tímto vás zveme na Štědrý den na tradiční zpívání vánočních 

 koled před kostelem v Malšicích. 
Zahraje a zazpívá hudební skupina Jen tak pod vedením Marie Pánové. 

Zazpívají děti z mateřské školy pod vedením Marcely Trskové.  
Začínáme jako vždy v 15.15 hodin.   

 Od 16:00 hodin bude v kostele Nejsvětější Trojice Vánoční bohoslužba. 
Přijďte se i s dětmi a vnoučaty setkat se všemi, se kterými jste se  

v předvánočním ruchu potkat nestačili.   
Věříme, že pohárek čaje, punče nebo grogu Vám přijde vhod. 

Jste srdečně zváni. 

 V tomto posledním zpravodaji roku 2024 vás zveme na další vánoční akce. Ještě se potkáme 
a společně zazpíváme v Galerii Františka Peterky na akci Česko zpívá koledy, na zpívání na Štědrý 
den, a hned první den v Novém roce na ohňostroji. Letos nám přibyla jedna strašidelnější akce. 
Do Malšic poprvé zavítají Krampusáci. Nebojte se, prý budou hodní, přijďte a posoudíte sami.         

 V nastávajícím roce se pak budeme potkávat na přednáškách a zajímavých kulturních akcích, 
které má paní knihovnice domluvené již na celý příští rok. Galerista pan Alois Sassmann má 
domluvené krásné výstavy a ženy z KPŠ opět připravují oblíbenou velikonoční akci a nejen tu. 
Naši hasiči a TJ zajistí sportovní akce, zkrátka máme se zase na co těšit.  

Přeji vám pohodové Vánoce, hodně štěstí, hlavně zdraví a spokojenosti do 
nového roku 2025 

                                                 Miloslava Šebková, starostka městyse 
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Z Á P I S  Z 16. ZASEDÁNÍ 
zastupitelstva městyse Malšice 

konaného dne 29. 10. 2024 

Přítomni: 
Ing.Pavel Hejný 
Ing. Jaroslav Janoušek 
Ing. Pavel Kašpar 
Ing. Ladislav Křivánek 
Ing. Martin Novák 
Petr Novák 
Ing. Antonín Randa 
Mgr. Alois Sassmann 
Miloslava Šebková, MBA 

Omluveni: 
Mgr. Pavel Klíma 
Milan Miňha, DiS 

1/ Jednání zastupitelstva Městyse Malšice zahájila 
starostka Miloslava Šebková v 17.00 hodin a 
konstatovala, že je přítomno momentálně 8 
zastupitelů, omluven je pan Pavel Klíma a Milan 
Miňha. Pan Alois Sassmann přišel v 17.20 hod. 
Zasedání zastupitelstva je tak usnášení schopné, 
schvalovací kvórum činí vždy 6 hlasů. 

Za ověřovatele zápisu navrhla pana Antonína 
Randu a pana Ladislava Křivánka, zapisovatelkou 
jmenovala paní Barboru Starou. Všemi hlasy 
schváleno. Dále konstatovala, že zápis z minulého 
zasedání byl řádně vyvěšen na úřední desce, nebyly 
vzneseny žádné připomínky a byl tudíž schválen. 

Starostka promítla program zasedání tak, jak byl 
zveřejněn na úřední desce, a požádala zastupitele o 
schválení posunutí bodu Rozpočtová opatření v 
navrženém programu až jako poslední, 9. bod v 
pořadí, z důvodu možného schválení navýšení 
rozpočtových opatření ke schvalování v následujícím 
bodě Různé. 

Jedná se o změnu pořadí bodu 7. do bodu 9. až 
za bod 8 Různé. Zastupitelé změnu pořadí bodů 

navrženého programu všemi hlasy schválili. 
Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje bod 

Rozpočtová opatření přesunout na konec 
programu jako 9. bod. 
Pro: 8 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 1/16Z/2024 bylo schváleno. 

2/ Na Úřadě městyse Malšice proběhlo dne 
29.10.2024 výběrové řízení na Obnovu dopravního 
značení městyse Malšice a jeho místních částí. 
Vyzvány byly tyto firmy: LION- stavební a obchodní 
společnost, s.r.o., Signistav s.r.o., PasProRea s.r.o., Jan 
Nevšímal a Milan Breda. Nabídku zaslaly 4 firmy: Jan 
Nevšímal, s nabídkovou cenou 411 865 Kč bez DPH, 
Lion- stavebí a obchodní s.r.o. s nabídkovou cenou 
373 513 Kč bez DPH, Signistav s.r.o. s nabídkovou 
cenou 363 013 Kč bez DPH a PasProRea s.r.o. s 
nabídkovou cenou 352 771 Kč bez DPH. Hodnotící 
komise vybrala jako vítěze firmu PasProRea s.r.o. s 
nejnižší nabídkovou cenou 352 771 Kč bez DPH. 

Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje 
výsledek výběrového ř ízení na Obnovu 
dopravního značení městyse Malšice a jeho 
místních částí vítěznou firmu PasProRea s.r.o. s 
nejnižší nabídkovou cenou 352 771 Kč bez DPH. 
Pro: 8 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 2/16Z/2024 bylo schváleno. 

3/ Stanovení ceny vodného a stočného na rok 
2025 přednesl pan Pavel Kašpar. Zastupitelé byli 
seznámeni s návrhem kalkulace firmy Čevak, a.s., 
která vodovodní a kanalizační systém pro městys 
spravuje. Pan Kašpar uvedl, že cena za pitnou vodu 
zůstává stejná jako v loňském roce 50,35 Kč/m3 bez 
DPH, v kalkulaci je navrženo mírné navýšení ceny u 
odpadní vody oproti loňskému roku a to o 4 Kč/m3 
na 33,66 Kč/m3 bez DPH. Zastupitelům vysvětlil, co 
navýšení ceny ovlivnilo. Celková cena za vodné a 
stočné pro rok 2025 je navržena na 84,01 Kč/m3 bez 
DPH. Meziroční nárůst tak činí 4,58%. 

Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje 
celkovou cenu za vodné a stočné na rok 2025 - 
84,01 Kč/m3 bez DPH. 
Pro: 8 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 3/16Z/2024 bylo schváleno. 

4/ V tomto bodě se dostavil pan Alois Sassmann. 
Počet přítomných zastupitelů se tak zvýšil na 9. V 
souvislosti s probíhající Komplexní pozemkovou 
úpravou ve Všechlapech byl zpracován Plán 
společných zařízení v.k.ú. Všechlapy. Paní starostka 
zmínila, že nad projednávaným plánem se několikrát 
sešel sbor zástupců. Nyní musí Plán společných 
zařízení schválit zastupitelé. 
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Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje Plán 
společných zařízení Všechlapy u Malšic. 
Pro: 9 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 4/16Z/2024 bylo schváleno. 

5/ V s o u v i s l o s t i s p ro b í h a j í c í Ko m p l ex n í 
pozemkovou úpravou v Maršově, byl po několika 
jednáních sboru zástupců, zpracován firmou Projekce 
Pelhřimov Plán společných zařízení v Maršově. Plán 
musí být schválen zastupitelstvem. 

Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje Plán 
společných zařízení Maršov u Tábora. 
Pro: 9 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 5/16Z/2024 bylo schváleno. 

6/ ZŠ a MŠ Malšice požádala městys o poskytnutí 
bezúročné půjčky v částce 1 506 416,50 včetně DPH 
na projekt Moderně, bezpečně a hravě, který je v 
souladu s Integrovaným regionálním operačním 
programem 2021 -2027. V celkové částce je zahrnut 
příspěvek na výběrové řízení a kofinancování ve výši 
5% z celkových nákladů. Účelem projektu je 
modernizace a vybavení dvou odborných učeben: 
školní dílny a počítačové učebny. Do projektu je 
zahrnuto i dovybavení školního poradenského 
pracoviště, které poskytuje zázemí pro pedagogy a 
žáky se speciálními vzdělávacími potřebami. 
Návratná finanční výpomoc bude městysi splacena 
bezprostředně po proplacení uznatelných nákladů ze 
strany poskytovatele dotace. 

Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje 
poskytnout Základní škole a Mateřské škole 
Malšice bezúročnou půjčku ve výši 1 506 416,50 
Kč včetně DPH na projekt Moderně, bezpečně a 
hravě z programu IROP 2021 - 2027. Půjčka bude 
s p l a c e n a b e z p ro s t ře d ně p o p ro p l a c e n í 
uznatelných nákladů ze strany poskytovatele. 
Pro: 9 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 6/16Z/2024 bylo schváleno. 

7/ Pozemky 
a) V souvislosti s plánovanou úpravou křižovatky 

II/37 a III/13711 v obci Čenkov byla na městys od 
Správy a údržby silnic Jihočeského kraje zaslaná 
Smlouva o právu provést stavbu. Touto stavbou 
budou dočasně dotčeny pozemky v katastrálním 
území Čenkov. Jedná se o zábor pozemků pro 
dočasnou objízdnou komunikaci během stavby. 
Investorem stavby je Jihočeský kraj. Městys Malšice 
zafinancuje chodníky a autobusovou zastávku. 

Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje 
Smlouvu o právu provést stavbu, uzavřenou mezi 
Jihočeským krajem, Správou a údržbou silnic JK a 
městysem Malšice. 

Pro: 9 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 7/16Z/2024 bylo schváleno. 

b) Požadavek na přesunutí části pozemků pro 
plochu Z. ČE. 15 Čenkov z BVN II do BVN I pro 
výstavbu podala na městys paní Kamila Velková 
Zuzáková. Paní starostka vysvětlila, že v tomto 
případě nemusí vlastníci čekat na novou změnu 
Územního plánu, ale přesunutí z etapy II do etapy I 
může schválit zastupitelstvo. Zároveň upozornila, že 
toto území není podmíněno územní studií, nemusí 
být tedy zpracovaná klasická územní studie, která je 
dražší oproti jednoduchému projektu, který 
naplánuje komunikace a sítě. Paní starostka ještě 
dodala, že zájemci, kteří zde budou chtít stavět se 
budou finančně spolupodílet na vybudování nových 
sítí, tak jak to již proběhlo v Malšicích a v Čenkově. 

Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje 
přesunutí části pozemků v k.ú. Čenkov pro plochu 
Z.ČE. 15, z 2. etapy (BV-N II) do 1. etapy výstavby 
(BV-N I) 
Pro: 9 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 8/16Z/2024 bylo schváleno. 

c) Paní starostka uvedla, že tento požadavek nebyl 
v programu, ale přidala ho tam, protože je to stejný 
požadavek jaký byl projednáván v předchozím bodě 
a to přesunutí bytové výstavby z druhé do první 
etapy, který předložil pan Miroslav Kluzák, jednatel 
Zemědělské společnosti Čenkov, a.s. Požaduje 
zařadit pozemek p.č. 52/2 a p.č. 52/4 v k.ú. Třebelice 
z druhé etapy do první etapy výstavby. 

Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje 
pozemky p.č. 52/2 a 52/4 v k.ú. Třebelice do 
plochy BV-N I, Z TRE 6. 
Pro: 9 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 9/16Z/2024 bylo schváleno. 

8/ Různé 
a) V tomto bodě paní starostka informovala 

zastupitele, že městys uspěl se žádostí o dotaci na 
nový dopravní automobil pro JSDH Malšice, s 
dosažením nejvyššího počtu bodů. Vysvětlila, že v 
průběhu hodnocení žádosti jsme byli osloveni o 
doplnění žádosti, ta byla z naší strany doplněna, pak 
již byla žádost v pořádku. Starostka vysvětlila, že to 
není nic neobvyklého doplňovat podanou žádost o 
dotaci. Přesto starostka zmínila, že byla ona i firma, 
která pro nás žádost podávala, oslovena místním 
hasičem, že žádost o dotaci není v pořádku. Obrátili 
jsme se tedy s firmou s dotazem přímo na Krajské 
hasiče, zda máme nějaké chyby v žádosti. Toto 
tvrzení nepotvrdili, a naše žádost získala nejvíce 
bodů. Dále paní starostka uvedla, že nyní musí hasiči 
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do 31.1.2025 vybrat dopravní auto dle stanovených 
pravidel, které jim od krajských hasičů přeposlala. 

Po výběru dopravního automobilu a schválení 
krajskými hasiči bude následovat výběrové řízení. 
Zastupitel Ladislav Křivánek se dotazoval na výši 
poskytnuté dotace, starostka odpověděla, že 
př is l íbená dotace na poř ízení dopravního 
automobilu je 600 000 Kč. Zastupitele vzali tuto 
informaci na vědomí. 

b) V tomto bodě starostka uvedla, že městys 
Malšice udělal anketu pro občany ohledně potřeby 
domácích kompostérů. Potřebovali jsme vědět v 
případě podání žádosti o dotaci jak velký zájem o 
kompostéry by byl. Zájem byl veliký, vyplněných 
anketních lístků se vrátilo na úřad 295 kusů a občané 
v nich požadovali cca 500 kusů kompostérů různých 
velikostí. Vzhledem k tomu, že dotace byla jen 55%, 
byl by podíl obce na množství kontejnerů téměř ke 
dvěma milionům, proto bylo navrženo dát žadateli 
pouze po jednom kompostéru. Vznikly tak dvě 
varianty při žádosti o menší kompostéry v počtu 300 
kusů by městys doplácel 816.750 Kč bez DPH a 
varianta druhá, větší kontejnery, 300 kusů, by městys 
doplácel 1.306.800 Kč. Starostka uvedla, že úsporu 
vidí v tom, že nebudeme tak často odvážet velký 
kontejner. Pavel Hejný sdělil, že je to velká částka. 
Martin Novák uvedl, že by si každý mohl udělat 
nějakou ohrádku na zeleň doma sám, s tím souhlasil i 
Pavel Hejný. Nad problémem s budoucí likvidací 
plastových kompostérů se zamýšleli Martin Novák a 
Pavel Hejný. Po diskusi vyzvala starostka k hlasování o 
první levnější variantě, pro kterou hlasovali pouze 
starostka a místostarosta, návrh na pořízení 
kompostérů tudíž nebyl schválen. 

Zastupitelstvo městyse Malšice neschvaluje 
podání žádosti o dotaci na pořízení cca 300 kusů 
kompostérů o velikosti 1000 l. 
Pro: 2 / Proti: 0 / Zdrželo se: 7 (Hejný P., Janoušek 
J., Křivánek L., Novák M., Novák P., Randa A., 
Sassmann A.) 
Návrh usnesení nebyl přijat. 

c) V tomto bodě starostka sdělila, že městys 
Malšice nemá pojištěné obecní lesy a chtěla, aby se 
zastupitelé vyjádřili, zda obecní lesy pojistit, či ne, a 
ponechat je nepojištěné jako dosud. Zároveň 
předložila zastupitelům dvě nabídky ke zvážení. 
Jednalo se o nabídku od pojišťovny Generali České 
pojišťovny a od Hasičské vzájemné pojišťovny. Obě 
nabídky zahrnují pojistku proti požáru, dále je 
možnost dopojistit vícenáklady na těžbu a na 

zalesnění. Starostka uvedla, že cenově zajímavější a s 
širším krytím vychází lépe nabídka od Hasičské 
vzájemné pojišťovny. Zastupitele se po diskusi shodli, 
aby paní starostka požádala poj išťovny o 
podrobnější informace k pojištění možných rizik. 

d) Diakonie ČCE - Středisko Rolnička požádala 
městys o poskytnutí finančního příspěvku pro osoby 
se zdravotním postižením v částce 54 000 Kč. V 
žádosti bylo uvedeno, že služby střediska využívají 
také tři obyvatelé Malšic. Po ověření paní starostka 
zjistila, že služby střediska Rolnička využívají už pouze 
dvě osoby a proto byl požadavek upraven. Po úpravě 
tedy Rolnička žádá o dva příspěvky v celkové částce 
36 000 Kč. 

Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje 
poskytnout formou Darovací smlouvy finanční 
příspěvek 36000 Kč Diakonii Rolnička pro naše 
dva klienty. 
Pro: 9 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 10/16Z/2024 bylo schváleno. 

e) Starostka předložila zastupitelům Smlouvu o 
zřízení věcného břemene č. TA-014330089545/002-
FIA na pozemku p.č. 26/7,832,848/1 v kú Dobřejice. 
Jedná se o stavbu s názvem „Dobřejice Sovová kNN“ 
za účelem umístění distribuční soustavy kabelové 
vedení NN, kabelový pilíř a uzemnění za cenu ve výši 
25 100 Kč. 

Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje 
Smlouvu o zř ízení věcného břemene č . 
TA-014330089545/002- FIA na pozemku p.č. 
26/7,832,848/1 v k.ú. Dobřejice s názvem stavby 
„Dobřejice Sovová kNN“ za účelem umístění 
distribuční soustavy kabelového vedení NN, 
kabelového pilíře a uzemnění za cenu 25 100 Kč. 
Pro: 9 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 11/16Z/2024 bylo schváleno. 

f) Na paní starostku se obrátil spolek Natura 
Verde a nabídl možnost pořízení dotace na Studii 
systému sídelní zeleně. Jedná se o komplexní 
dokument, který analyzuje a plánuje rozvoj obecní 
zeleně. Spolek zajišťuje žádost o dotaci, její 
vypracování a podání. Za administraci si nic neúčtují. 
V případě úspěšné žádosti, samotnou studii také 
realizují. Dotace se určuje na základě plochy 
zastavěného a zastavitelného území obce. Částka se 
pohybuje od 250 tisíc až do 2 miliónů. Dotace je 
100%. Doba realizace studie se pohybuje od 6 do 18 
měsíců. Zastupitelé se dotazovali, zda je to potřeba. 
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Starostka uvedla, že se o zeleň dlouhodobě stará, 
když byla potřeba zeleň u Jednoty nebo u ZŠ a MŠ 
Malšice, domluvila se vždy s paní projektantkou Ing. 
Věrou Hrubou z Bechyně, která vytváří pěkné návrhy. 
Zmínila, že většinu okrasných míst v obci realizovala 
právě paní Ing. Hrubá. Zastupitele se shodli nežádat 
o dotaci na Studii systému sídlení zeleně spolek 
Natura Verde. 

Zastupitelstvo městyse Malšice neschvaluje 
podání žádosti na Studii systému sídlení zeleně 
přes spolek Natura Verde. 
Pro: 0 / Proti: 9 (Hejný P., Janoušek J., Kašpar P., 
Křivánek L., Novák M., Novák P., Randa A., 
Sassmann A., Šebková M.) / Zdrželo se: 0 
Návrh usnesení nebyl přijat. 

g) Zastupitelstvo jednalo o žádosti pana Romana 
Walzera na příspěvek na tradiční novoroční 
ohňostroj. Pan Walzer sdělil, že by rád uspořádal 
ohňostroj 1.1.2025 ve 20.hodin 25 minut. Starostka 
nechala hlasovat o finančním daru obce na ohňostroj 
v částce 50.000 Kč. Zastupitele tento příspěvek 
schválili. 

Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje 
finanční dar 50 000 Kč panu Romanu Walzerovi 
na uspořádání tradičního ohňostroje, který se 
uskuteční 1.1.2025. 
Pro: 9 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 12/16Z/2024 bylo schváleno. 

h) Starostka předložila na vědomí zastupitelům 
Výroční zprávu ZŠ a MŠ Malšice pro školní rok 
2023/2024. Starostka k ní uvedla, že již v loňském 
roce upozorňovala paní ředitelku na to, že ve zprávě 
je pouze seznam kroužků, který dle ní není 
vypovídající. Chtěla by vědět kolik dětí, který kroužek 
navštěvuje. Od maminek má informaci, že na některé 
kroužky je veliký zájem dětí, např. na keramický, 
přihlašování funguje pouze elektronicky, např. od 
15.hodin, ale v 15.hodin a dvě minuty je již naplněný 
a není možné dalšího žáka přihlásit. 

9/ Rozpočtová opatření 
V tomto bodě předložila starostka rozpočtové 

opatření č. 12 a č.13 schválené ve své pravomoci a 
navrhla ke schválení rozpočtové opatření č. 14, ve 
kterém se navýší výdaje o schválené výběrové řízení 
na Obnovu dopravního značení městyse Malšice, o 
bezúročnou půjčku pro ZŠ a MŠ Malšice a o finanční 
dar na ohňostroj. 

Zastupitelstvo městyse Malšice schvaluje 
14.rozpočtové opatření, ve kterém jsou zvýšeny 
výdaje týkající se schváleného výběrového řízení, 
o bezúročnou půjčku pro ZŠ a MŠ Malšice a o 

finanční dar na ohňostroj. 
Pro: 9 / Proti: 0 / Zdrželo se: 0 
Usnesení č. 13/16Z/2024 bylo schváleno. 

10/ Diskuse 
Do diskuse se přihlásila paní starostka a 

informovala zastupitele o probíhající stavbě haly pro 
hasiče. Pochválila naše hasiče, za to, že se pravidelně 
účastní kontrolních dnů na stavbě. Je to velmi 
užitečné, protože v průběhu stavby si ujasňují a řeší 
drobné požadavky, které se vždy v projektu 
nezachytí. 

Dále paní starostka zmínila, že od Ministerstva 
průmyslu a obchodu nám bylo zasláno Rozhodnutí o 
poskytnutí dotace na Zavedení energetického 
managementu v částce 521 550 Kč. 

Do diskuse se přihlásil pan Ladislav Křivánek s 
dotazem na posunutí dopravní značky označující 
obec "Malšice" na ulici Lomská za kolejemi. Paní 
starostka uvedla, že to se řešilo již na minulém 
zasedání, a že určitě požádá o posunutí cedule, ale 
až po kolaudaci stavby haly.  

Pan Antonín Randa se dotázal paní starostky na 
návrh investic pro příští rok. Paní starostka uvedla, že 
návrh investic byl projednáván na minulém zasedání, 
kdy zastupitelstvo schvalovalo Program obnovy 
venkova, který byl aktualizován. Odebraly se z něj 
akce, které již byly ukončeny a přidávaly se 
plánované akce jako dům pro seniory, revitalizace 
náměstí a stavby chodníků, které v Malšicích chybějí. 

Dále pan Antonín Randa upozornil starostku na 
nebezpečný výstup z domu čp.75. Paní starostka 
uvedla, že projektant již předložil bezpečnější 
variantu, kterou jim zašle následující den. 

Pan Pavel Hejný se ptal paní starostky jak to 
vypadá s projektem v křižovatce od školy a Spálenou 
ulicí. Paní starostka uvedla, že projekt se stále 
vyřizuje, nyní řeší s panem Tůmou, projektantem, 
vyjádření Správa a údržby silnic, pro odbor dopravy v 
Táboře. 

11/ Závěr 
Na závěr starostka poděkovala všem přítomným 

za účast a v 18.50 hodin zasedání zastupitelstva 
ukončila. 

Zapsala:  
Barbora Stará, DiS 
Starostka:  
Miloslava Šebková, MBA 
Ověřovatelé:  
Ing. Ladislav Křivánek 
Ing. Antonín Randa
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 POZVÁNKA NA ZASEDÁNÍ  
Zastupitelstva Městyse Malšice 

které se bude konat  
v pátek 06.12.2024 od 16:30  

v Galerii Františka Peterky 

Navržený program: 
1. Zahájení 

2. ZŠ a MŠ Malšice - návrh provozního rozpočtu  

roku 2025, návrh výhledu rozpočtu 2026,2027 

3. Návrh rozpočtu na rok 2025 

4. Schválení plánu inventur a složení  

inventarizačních komisí       

5. Obecně závazná vyhláška o místním  
poplatku  za obecní systém  
odpadového hospodářství, stanovení výše  
poplatku na rok 2025 
6. Výběrové řízení - herní plocha pro dětské  

 hřiště MŠ Malšice 

7. Výběrové řízení - herní prvky pro dětské  

hřiště MŠ Malšice 

8. Stanovení ceny za pronájem hrobových míst 

9. Pasport místních komunikací 

10. Zápis z kontroly finančního výboru 

11. Zápis z kontroly kontrolního výboru 

12. Pozemky - pronájem, prodej 

13. Různé 

14. Rozpočtová opatření roku 2024 

15. Diskuse 

16. Závěr 

POZVÁNKY / VÁNOČNÍ PROVOZ / TABULKA
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GALERIE VÝSTAVA/ PŘEDNÁŠKA

Moje láska skrytá v hlíně 
Dana Křížovská 

Ve středu 6. 11. 2024 
p r o běh l a v  G a l e r i i 
F r a n t i š k a P e t e r k y 
v  Malšicích za  velké 
ú č a s t i n á v š tě v n í ků   
v e r n i s á ž v ý s t a v y 
k e r a m i k y v e d o u c í 
malšické knihovny, paní 
Dany Křížovské z Obory 
" M o j e l á s k a s k r y t á 
v hlíně". 

Ve r n i s á ž h u d e b ně 
doprovodili manželé Ilona 
a  Roman Lacinovi z  Příbrami, úvodní slovo pronesl  
Dr. Jiří Novotný, bývalý ředitel a v letech 1991 – 2021 
učitel odborných předmětů keramiky na  Střední 
uměleckoprůmyslové škole v  Bechyni. Ten paní 
Křížovskou již 15  let zasvěcuje do  umění přetvářet 
hlínu lidskýma rukama v  krásu. Poté měl galerista 
Alois Sassmann s  vystavující rozhovor o  její lásce 
ke keramice a o práci s ní. Návštěvníci výstavy mohli 
obdivovat velké množství děl, včetně "panenek" 
ztvárněných v  šatech dle různých dob – od  antiky 

po  secesi, anebo čtvero ročních dob, velký opus 
labutě či monument "babička" vytvořený dle 
skutečné umělčiny babičky. Na  konci vernisáže 
se uskutečnil malý koncert manželů Lacinových, kteří 
přítomné zaujali krásnými písněmi. Městys Malšice 
připravil pro přítomné bohaté pohoštění. Výstava 
potrvá do 6.  1. 2025 a  je ke  zhlédnutí v  otevírací 
dobu malšické knihovny.  

Fotografie z  vernisáže jsou na  facebookové 
stránce Galerie F. Peterky v Malšicích zde:  

h t t p s : / / w w w. f a c e b o o k . c o m / p ro fi l e . p h p ?
id=100090282706377 

Mgr. Alois Sassmann 
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 GALERIE -VÝSTAVY V  ROCE 2024

Galerie Františka 
Peterky – výstavy 
v roce 2024 

Až do  konce února 2024 probíhala v  galerii 
výstava Malšické paličky s  názvem „Kouzelný 
advent a  pohádková zima, která měla vernisáž 
28. listopadu 2023.  

ŠUMAVA 
V pátek 1. března 2024 se konala vernisáž výstavy 

„ŠUMAVA“ předsedy Sdružení českých umělců 
grafiků HOLLAR Praha, výtvarníka Pavla Piekara 
(1960), jehož život je neodmyslitelně spojen 
s Táborem, byť nyní žije a pracuje v Praze.  Výstava 
byla zahájena za  účasti autora a  trvala do  konce 
května 2024. 

Týdeník Táborsko o ní zveřejnil tuto zprávu: 
MALŠICE – I přes předvíkendový podvečer, navíc 

na  startu táborských jarních prázdnin, se  v  pátek 
1.  března zaplnila Galerie Františka Peterky 
v  Malšicích příznivci výtvarného umění. Přišli 
na  zahájení výstavy předsedy správní rady Sdružení 
českých umělců grafiků HOLLAR Pavla Piekara. 
Výstavní síň ozdobily jeho grafiky s  šumavskými 
náměty. Výstavu společně pořádá malšická galerie, 
Husitské muzeum v Táboře a městys Malšice. Potrvá 
do 31. května.  

Kurátorka Lenka Zajícová z  Husitského muzea 
v Táboře přiblížila tvorbu Pavla Piekara, jeho barevné 
linoryty ze  Šumavy všech ročních období. "Linorytu 
se  Pavel Piekar věnuje od 80.  let a  našel svou 
specifickou techniku s rastrováním a síťováním," řekla 
Lenka Zajícová. Na jeho grafikách je k vidění pět, ale 
někdy i dvacet barev. Piekar patří do skupiny grafiků, 
kteří se  počátkem 90.  let zasloužili o  renesanci 
českého linorytu. Dnes je předsedou správní rady 
Sdružení českých umělců grafiků HOLLAR. Tradice 
spolku grafiků sahá až do roku 1917. 

Přišlo i dost přátel a spolužáků, protože ostravský 
rodák Pavel Piekar od tří let žil v Táboře. „Bydleli jsme 
ve stejné ulici Dukelských bojovníků,“ zmínila grafička 
a malířka Marie Michaela Šechtlová, která na vernisáž 
také přijela. V  Táboře Pavel Piekar navštěvoval 
základní školu a  gymnázium, kde dostal trojku 
z chování. 

Více o  tom se návštěvníci dozvěděli z  rozhovoru, 
který s  autorem vedl galerista Alois Sassmann. 

„Počmáral jsem obraz prezidenta Gustáva Husáka a z 
táborského gymnázia jsem byl podmínečně 
vyloučený,“ vidí dnes už Pavel Piekar tehdejší recesi 
s humorem. Řekl, že s takovým kádrovým posudkem 
neměl šanci se hlásit na umělecké vysoké školy, takže 
si vybral stavební směr a  toho nikdy nelitoval. 
Zavzpomínal i  na  své táborské učitele-výtvarníky, 
například Karla Valtra nebo Aleše Růžičku.  

Návštěvníci teď mohou až do konce května vidět 
v  malšické galerii výstavu grafika, který vystavuje 
doma i  v zahraničí. V  Malšicích jsou vystaveny 
autorské tisky, které vznikly v nákladu do deseti kusů. 
Výstava je prodejní a  zájemci si mohou tyto 
výjimečné tisky zakoupit.  

Vernisáž zpestřilo vystoupení muzikantské rodiny 
Pechových – Jindřiška, Maruška, Jarda a  Tonda 
s maminkou Kateřinou zahráli skladby od Vivaldiho, 
Dvořáka i  Smetany – od  Bedřicha Smetany zazněla 
Vltava ze  symfonického cyklu Má vlast. Právě Vltava 
pramení na  Šumavě, která byla na  grafikách všude 
kolem. Od  starostky Miloslavy Šebkové dostal Pavel 
Piekar knihu pro změnu o Malšicích – Malšice, mezi 
Lužnicí a  Lužnicí, jejímž autorem je právě galerista 
Alois Sassmann. 

K  výstavě byla v  galerii uspořádána 22.  května 
přednáška Ztracená Šumava profi průvodce pana 
Josefa Pecky s  promítáním míst (vesnic, samot, 
kostelů, fabrik, mlýnů atd.) na  Šumavě, která byla 
zničena po  roce 1945. Dojmy z  přednášky byly 
umocněny tím, že se  konala mezi vystavenými 
linoryty Pavla Piekara s šumavskou tématikou. 

MEZI KRAJINOU A HUDBOU 
Ve středu 5.  června se  konala vernisáž výstavy 

pražského výtvarníka, grafika a  i lustrátora, 
akademického malíře Zbyňka Hraby (1960), 
absolventa Střední průmyslové školy grafické v Praze 
obor grafická úprava tiskovin a  poté Vysoké školy 
uměleckoprůmyslové v Praze v ateliéru knižní kultury 
a písma prof. Milana Hegara. Hraba řadu působil jako 
výtvarný redaktor, např. v  nakladatelství Albatros. 
Klíčovou inspirací pro linii volné tvorby je pro něj dílo 
Josefa Váchala. Zpracovává v  linorytu krajinné 
motivy, portréty, exlibris. Od  roku 2015 je členem 
Sdružení českých umělců grafiků Hollar. Výtvarník 
překvapil tím, že na vernisáž u nás pozval své přátele 
ze Strakonic, a sice Pošumavskou dudáckou muziku, 
která nám krásně zadudala, zahrála a zazpívala. Přidal 
se  k  ní zpěvem i  pan Hraba a  jeho manželka (ta 
zahrála na klavír a píšťalu). Výstava trvala do 13. září 
2024.  
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GALERIE- VÝSTAVY V ROCE 2024 / VÁNOČNÍ STROM REPUBLIKY

CESTY – CAMERA OBSCURA 
Ve středu 18.  září se  za hojné účasti konala 

vernisáž výstavy fotografií Pavla Talicha z Plané nad 
Lužnicí: CESTY-CAMERA OBSCURA. Vernisáž zahájil 
pěvecký sbor Harmonie z  Plané nad Lužnicí. Poté 
přítomné pozdravila starostka Malšic, pí Miloslava 
Šebková, která předala účinkujícím dary. Poté kurátor 
galerie, Alois Sassmann pozval ke  slovu Jakuba 
Smrčku, ředitele táborského muzea, který pronesl 
velmi zajímavou zahajovací řeč, v níž mj. připomněl, 
že Husitské muzeum v  Táboře v  roce 2021 vydalo 
společně s  panem Talichem rozsáhlou monografii 
Camera obscura. Po  úvodním proslovu kurátor 
galerie pokládal panu Talichovi otázky, své poznatky 
o vystavujícím a jeho metodě focení pronesl i bývalý 
kurátor galerie, pan Pavel Klíma. Pohoštění pro 
přítomné připravil Městys Malšice. Zprávu o vernisáži 
zařadil do svého vysílání Český rozhlas. Reportáž též 
vyšla v  tištěném vydání týdeníku Táborsko č. 
38/2024, 2. strana. 

MOJE LÁSKA SKRYTÁ V HLÍNĚ 
Letos poslední vernisáž výstavy proběhla 

ve  středu 6.  listopadu 2024 za  velké účasti 
návštěvníků, a  to keramických výrobků vedoucí 
malšické knihovny Dany Křížovské z  Obory "Moje 
láska skrytá v  hlíně". Vernisáž hudebně doprovodili 
manželé Ilona a Roman Lacinovi z Příbrami, úvodní 
slovo pronesl Dr. Jiří Novotný, v  letech 1991 – 2021 
učitel odborných předmětů na bechyňské keramické 
škole, v  současné době zaměstnanec Panství 
Bechyně, s.  r.  o., kde má na  starosti dokumentaci 
zámeckých uměleckých sbírek. Ten paní Křížovskou 
již 15 let zasvěcuje do umění přetvářet hlínu lidskýma 
rukama v  krásu. Poté měl galerista Alois Sassmann 
s  vystavující rozhovor o  její lásce ke  keramice a  o 
práci s ní. Návštěvníci výstavy mohli obdivovat velké 
množství děl, včetně "panenek" ztvárněných v šatech 
dle různých dob – od antiky po secesi, anebo čtvero 
ročních dob, velký opus labutě či monument 
"babička" vytvořený dle skutečné babičky paní 
vystavující. Na  konci vernisáže se  uskutečnil malý 
koncert manželů Lacinových, kteří přítomné zaujali 
krásnými písněmi. Městys Malšice připravil pro 
přítomné pohoštění.  

Fotopříloha: Při vernisáži výstavy akad. malíře 
Zbyňka Hraby nám v  malšické galerii zahrála 
Pošumavská dudácká muzika 

Příští rok 2025 nás čekají další zajímavé výstavy, 
všechny nebudu prozrazovat, ale hned na  počátku 
roku nás bude čekat výstava František Peterka 
v  Galerii Františka Peterky ke 105.  výročí narození 
„našeho“ umělce. 

Mgr. Alois Sassmann 

100 let  
vánočního stromu 

republiky 
Před Vánoci roku 1919  spisovatel Rudolf 

Těsnohlídek, autor známé Lišky Bystroušky, 
a  jeho dva přátelé při vycházce v  lese zaslechli 
pláč dítěte. Našli nemluvně oblečené jen 
do  čepečku a  košilky na  špinavé tenké peřince. 
Bylo promodralé mrazem. Zabalili ho a  odnesli 
na četnickou stanici do Bílovic u Svitav. Holčička byla 

o b l e č e n a 
a  o d v e z e n a 
do  nemocnice, 
protože kaš lala 
a  s í p a l a . 
Po několika dnech 
se  zjistilo, že její 
matkou je 25letá 
Marie Kosourová, 
která otěhotněla 
s  r u s k ý m 
v á l e č n ý m 

zajatcem. Ta u soudu tvrdila, že byla ve velké hmotné 
nouzi a  dítě v  lese nechala až poté, co slyšela 
přicházet lidi, s  vírou, že se  o  její dcerku postarají. 

Liduška a manželé Polákovi (archiv DD Dagmar)
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VÁNOČNÍ STROM REPUBLIKY / OHŇOSTROJ / HALLOWEEN

Soud jí vyměřil „pět měsíců těžkého žaláře, 
zostřeného ve 14 dnech tvrdým ložem“. Je zajímavé, 
že u soudu se na svou dceru ani nezeptala. Holčička 
dostala jméno Liduška a  adoptovali si ji manželé 
Polákovi z  Brna. Liduška Poláková se  provdala 
za  středoškolského profesora Josefa Chybíka 
do  Prahy, vychovala čtyři děti a  zemřela ve  věku 
79  let roku 1997 v  Praze. Pro Rudolfa Těsnohlídka, 
který sám vyrostl jako chudý sirotek, se  tato událost 
stala podnětem k  založení akce Vánočního stromu 
republiky s charitativním účelem: získávat peníze pro 
chudé a  opuštěné děti. Inspirací mu byla stejná 
tradice vánočního obdarovávání, s  níž se  setkal při 
návštěvě dánské Kodaně. O  všem napsal dojemný 
článek do  Lidových novin, a  tak 13.  prosince 
1924  byl v  Brně na  Náměstí Svobody postaven 
veřejný charitativní vánoční strom republiky, první 
v Československu. Díky sbírkám, které pod stromem 
probíhaly, byl v následujících letech postaven dětský 
domov „Dagmar“ v Brně. Jméno dostal dle dánské 
královny Dagmar, českého původu. V  roce 
1926  se  k  tradici vánočních stromů na  náměstích 
přidala Plzeň, poté  Praha. Úplně první veřejný 
vánoční strom byl rozsvícen roku 1912 v New Yorku, 
prvním evropský byl v Kodani roku 1914, ve střední 
Evropě to bylo zmíněné Brno. Tradice stavění 
vánočních stromů u nás byla přerušena nacistickou 
okupací. Krátce se obnovila po 2. světové válce, ale 
za  komunistů v 50.  letech zanikla. Vánoční stromy 
se krátce stavěly v období politického uvolnění roku 
1968. Na další vánoční stromy se pak čekalo dalších 
dvacet let. 

Mgr. Alois Sassmann

Brno, 13.  12.  1924 – rozsvícení prvního Vánočního stromu 
republiky v Brně, MuMB, sign. A75/75.

Halloween 2024 
2.11.  proběhla v  Maršově tradiční oslava 

Halloweenu pro děti i dospělé. 
Jako každý rok došlo na  dlabání dýní, opékání 

špekáčků a  celé odpoledne bylo zakončeno 
lampiónovým průvodem s bobříkem odvahy. 

Za podporu a organizaci akce děkuji SDH Maršov. 
Jan Pánek
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ŠKOLNÍ OKÉNKO

Sametový den v malšické škole 
Ve čtvrtek 14.  listopadu jsme si ve  škole 

p ř i p o m ně l i u d á l o s t i s p o j e n é s  d a t e m 
17.  listopadu, a  to jak sametový rok 1989, tak 
studentské boje z roku 1939.  

Učitelé si pro žáky připravili dopolední program, 
který byl sestaven z  několika různorodých aktivit. 
Krom promítání dobových a dokumentárních filmů, 
které otevíraly téma demokracie, svobody, totality 
a  mnohé a  mnohé další, si žáci tvořili lapbooky 
(papírové knihy) s  tématikou Sametové revoluce, 
v okolí školy si všichni prošli Stezku demokracie (kvíz 
s  tajenkou) a  končili vybarvováním klíčů, jedním 
ze  symbolu roku 1989. Zadáním bylo na  klíč 
namalovat hodnotu/možnost, kterou nyní užíváme, 
ale před rokem 1989  ta možnost nebyla. Výrobky 
žáků byly úžasné a  nyní zdobí celou naši školu. Je 
dobré si připomínat, že například volné cestování, 
studium dle vlastního výběru nebo dostatek 
základních surovin a  výrobků nebylo vždy 
samozřejmostí. Díky skvělé přípravě a  práci všech 
se akce vydařila parádně a mne těší, že si toho všimli 
i někteří rodiče a práci pedagogů ocenili.  

Listopadových úspěchů bylo ovšem více. 
Začneme tím medailovým. Gratulujeme družstvu 
chlapců ze 6. a 7. ročníku, které se ve složení Šimon 
Drtina, František Čížek, František Bárta, Kryštof 
Hruška, Ondřej Slunečko, Jan Dafčík, Jan Kárník 
a  Matyáš Matějček zúčastnilo dne 6.  listopadu 
Okresního přeboru ve  florbale a  obsadilo krásné 
3. místo z 20 škol. Chlapcům gratulujeme k vítezství 
a děkujeme za skvělou reprezentaci školy.  

Úspěchem je i  číslo 700. To je totiž počet 
svatomartinských rohlíčků, které naši žáci pod 
vedením paní Ivety Brunové (vedoucí školní jídelny) 
napekli na  tradiční Svatomartinský průvod. Jsme 
rádi, že chutnaly.  

Dalším úspěchem byla charitativní dílna, o kterou 
se  postarala paní učitelka Michaela Huslarová 
ve spolupráci s paní Brunovou a dalšími kolegyněmi. 
Na  této dílně naši žáci společně se  svými rodiči 
vyrobili výrobky na  Vánoční trh. Pro stoprocentní 
úspěch 

je ještě potřeba výrobky prodat na  vánočním trhu 
v  Malšicích, protože výdělek poputuje na  dětské 
oddělení Nemocnice Tábor.  

Na konci října si děti ve  školní družině užily 
Halloween dlabáním a  vykrajováním dýní. Vzniklo 
někol ik desí tek zaj ímavých a  originálních 
uměleckých děl, které ozdobily domovy v Malšicích 
i okolí.   

Přejeme všem pohodový adventní čas, šťastné 
a veselé Vánoce a ať nám nový rok 2025 přinese jen 
tolik radostí a starostí, kolik uneseme.  

Za kolektiv ZŠ a MŠ Malšice 
Mgr. Kristina Zůbková 

www.zsmalsice.cz      facebook.com/zsmalsice
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Střípky z kronik - 66. část       
Z dějin nejstarších domů a rodin v Čenkově

Číslo popisné 8 „U Vavřinců“ 

Záhlaví gruntovního zápisu na  čp. 8 – 
U Martinků, později U Vavřinců (SOA J.Hradec) 

Roku 1715 uvedeno: „Grunt Matěje Martinka, nyní 
Lukáše Vavřince aneb Kosa“.  

Do panského důchodu byl držitel gruntu povinen 
odevzdávat každoročně o  svatém Jiří 1 zlatý 39 
krejcarů, o  svatém Havlu totéž. Ročně odevzdával 
na zámek v Želči 8 strychů a 3 věrtele ovsa. Desátek 
malšickému faráři činil 8 strychů 3 věrtele žita, stejně 
tolik ovsa. Stavení se vším příslušenstvím, polnostmi, 
lukami a  zahradami bylo oceněno na 80 kop 
míšeňských grošů.  

Z  této částky patřily podíly mj. „nápadníkům“ 
po  Matěji Kotrbovi Mazouchovi, po  Václavu 
Dvořákovi v Třebišti, bratru jeho atd. Držiteli gruntu 
se  odepsalo za  „vyzdvižení“ gruntu 40 kop grošů. 
Zápis z  roku 1722: „Poněvadž Lukáše Vavřince aneb 
Kosa Pánbůh z tohoto světa již před mnoha lety jest 
k  sobě do  věčnosti povolati ráčil, až do  nynějšího 
času hospodařila pozůstalá vdova Alžběta.“ Protože 
se  ale hospodyně-vdova cítila již „věkem sešlou“, 
předala grunt synu Jiříkovi za  předešlou sumu 80 
kop grošů míšeňských. Sobě pak vymínila „volný 
byt“, který mohla používat až do své smrti. Po Lukáši 
Kosovi zůstali sirotci: Dorota, Anna (vdaná za Václava 
Zíku), Rozina a  Jiří, držitel gruntu. Hospodář dobře 
splácel podíly, a  tak roku 1737  mohl panský písař 
do pozemkové knihy zapsat: „Sedí v zaplaceným.“  

Z á p i s z  r o k u 1 7 4 4 V á c l a v o v i Z í k o v i 
na Vavřincovým. V  srpnu 1743 zemřel hospodář Jiří 
Vavřinec, který „manželku jeho Kateřinu s pěti dětmi 
do  siroby postaviti jest ráčil.“ A  tak Václav Zíka 

jakožto „střejček těch nedospělých dětí“ ujal tento 
grunt za předešlé ocenění 80 kop grošů. Zápis byl 
proveden na  strkovské kanceláři 10.  února 1744. 
Suma 80 kop byla rozepsána takto: 8 kop na  funus 
předešlého hospodáře, a  pak jeho sirotkům po 18 
kopách: Jakubovi, Jiříkovi, Vojtěchovi a Janovi.  

Zápis z  roku 1756  Jiřímu Vavřincovi. Václav Zíka 
zde hospodařil do  „vzrostu“ Jiříka, syna předešlého 
hospodáře Jiřího Vavřince. V  ceně 80 kop mu jej 
předal se  vším příslušenstvím, hospodářstvím, 
nábytkem a dobytkem.  

Zápis z  roku 1772 Václavu Šmejkalovi. Grunt měl 
tehdy staré číslo popisné 11, od roku 1805 pak čp. 8. 
„Bůh všemohoucí k sobě pojal Jiříka Vavřince spolu 
s manželkou a dědic jejich Jiřík (III.) nějaký čas zde 
bez zápisu hospoda ř i l , „nápodobně i  on 
prostředkem smrti do  věčnosti se odebral, po něm 
pozůstalá vdova Mařena s dvěma nezletilými sirotky 
Dorotou a  Rozinou samo jediná hospodařila“. 
Protože ale čas přinesl velikou drahotu a  hlad 
(h ladomor 1770-1771 – pozn. AS) a  ona 
do  „nemožnosti přišla“ a  nemohla na  gruntu dále 
hospodařit, dobrovolně jej postoupila výše 
jmenovanému Václavu Šmejkalovi. Sama pro sebe 
a dva sirotky si vymínila (od toho výminek-vejminek-
výměnek – pozn. AS) 3 míry žita, 1 míru ječmene, 2 
věrtele hrachu, pak volný byt na  gruntu až do  své 
smrti.  

Zápis z  roku 1779  Pavlovi Borovskýmu: „Václav 
Šmejkal jsouce roku 1779  tak sešlý, že on na  zimu 
vojenskýmu běhu královský magazín ani transporty 
vybejvati v  stavu nebyl“, a  tak statek předal svému 
švagru Pavlu Borovskému v  ceně 80 kop grošů 
míšeňských. Borovský zůstal na  statku jako 
„vejminkář“.  

Zápis z  října 1802. Mezi Pavlem Borovským 
ze  strany jedné a  jeho schovancem Josefem 
Boháčem ze strany druhé byla uzavřena dobrovolná 
smlouva o předání statku čp. 11 (nové čp. 8) v ceně 
400 zlatých. Josef Boháč a jeho manželka se zavázali 
„ve  vší uctivosti předcházet“ Pavla Borovského až 
do jeho smrti.  

Nová pozemková kniha pro Čenkov, založená 
roku 1818 zde uvádí jako hospodáře Josefa Boháče. 
Malšická matrika křtů roku 1850 uvádí: Jan Maruna, 
sedlák Čenkov čp. 8, syn Vojtěcha Maruny, sedláka 
zde čp. 8 a Anny Hašplové z Čenkova. Za manželku 
měl Rozálii, dceru Josefa Jandy, sedláka z Hlavatec 
a jeho ženy Anny rozené Kohoutové z Hlavatec.  

Sčítání lidu z  roku 1880 zde uvádí jako majitele 
Jana Brože (nar. 1854 Košice) s manželkou Barborou 
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(1856 Čenkov) a jejich dcerou Annou (1880 Čenkov). 
Na  statku žila Rozálie, matka hospodyně (nar. 1826 
Hlavatce) s  jejími dětmi: Václavem (1861 Čenkov), 
Rozálií (1864 Čenkov), Janem (1866 Čenkov) 
a Veronikou (1872 Čenkov). Malšická křestní matrika 
informuje o vlastnících statku v 80. letech 19. století: 
Jan Brož, rolník z  Čenkova čp. 8, manželský syn 
Josefa Brože, rolníka z Košic čp. 43 a  jeho manželky 
Anny rozené Machoňové z Košic čp. 37. Manželkou 
hospodáře byla Barbora rozená Marunová, 
manželská dcera Jana Maruny, rolníka z  Čenkova 8 
a  jeho manželky Rozálie rodem Jandové z Hlavatec 
čp. 17.     

Sčítání lidu z roku 1910 zde uvádí jako hospodáře 
Josefa Doudu (nar. 1883 Malšice) s  manželkou 
Barborou rozenou Brožovou (nar. 1889 Čenkov) 
a  jejich dceru Marii (1910 Čenkov). Na  statku žil 
tchán hospodáře Jan Brož a tchýně Barbora Brožová 
rozená Marunová.     

  
Číslo popisné 9 „U Fajtlů“ 
Roku 1715 uvedeno: „Chalupa Hajného 

na kteréžto jest nyní Matěj Mazouch.“ Jest k ní role 
pod 2 ½ věrtele. Hospodář platil vrchnosti o svatém 
Jiří a svatém Havlu úrok 7 krejcarů.   

Tentýž rok by la cha lupa „prošacována 
(=oceněna), jsouce od  vrchnosti vystavěna“ za 24 
kop míšeňských grošů.  A  též roku 1715 Matěj 
Mazouch slíbil, že do  tří let chalupu od  vrchnosti 
vykoupí, a  tak mu byla připsána. A  skutečně, 
Mazouch, byť s  dvouletým zpožděním, chalupu 
splatil.  

Zápis z  ledna 1731: Matěj Mazouch tuto chalupu 
postoupil svému synu Václavovi Mazouchovi za 24 
kop grošů. Václav měl vyplatit rodiče a sestry Lidmilu, 
Rozínu (vdanou za  Bernarta) a  Alžbětu. Již roku 
1735  měl Václav vše zaplaceno. Zápis z  prosince 
1742: „Vykročíce Václav Maczouch (sic!), jež v  stavu 
svobodném hospodařil, do  věčnosti“, k  jeho sestře 
Alžbětě se  přiženil Martin Janoušek, který se  ujal 
hospodaření. Protože předešlý hospodář zemřel jako 
svobodný, jeho podíl 3 kopy grošů připadl knížecí 
vrchnosti. Roku 1746  malšický farář dosvědčil, že 
nový hospodář „za  duši Mazoucha 3  mše svatý 
sloužit dal“, a  tak se  Janouškovi odepsaly 3 kopy 
grošů.  

Zápis z  května 1746: Martin Janoušek postoupil 
tuto chalupu Vítovi Fialovi za 24 kop míšeňských 
grošů. Vít je německy Veit (čti fajt), po  něm se  zde 
říká U Fajtlů.   

Zápis Franci Fialovi z  roku 1770: „Povolaje Bůh 
všemohoucí k sobě na věčnost Víta Fialu, poněmžto 

pozůstalému a  nejmladšímu synovi Francovi Fialovi 
tato chalupa dle předešlého šacuňku (=ocenění) 
za  sumu 24 kop v  pořádný zápis se  uvádí.“ Franz 
Fiala zemřel roku 1790 bez závěti, roku 1803 se ujal 
chalupy jeho syn Jan Fiala. V nové pozemkové knize 
pro ves Čenkov z  roku 1818 byla oceněna na 133 
zlatých 20 krejcarů. Dle sčítání lidu z roku 1880 byly 
v domě tři byty: 1. František Lutovský, nádeník (nar. 
1831 Čenkov) s  manželkou Annou (1835 Malšice) 
a pěti dětmi.; 2. Anna Šedivá (nar. 1827 Bezděčín) 
se dvěma syny s příjmením Švarc. Je uvedena jako 
vdaná, ale její muž ve sčítání zapsaný není; 3. Matěj 
Lutovský, nádeník (nar. 1835 Čenkov) s  manželkou 
Rozálií (1834 Čenkov) a  třemi dětmi svými a dvěma 
dětmi, vídeňskými nalezenci (Marie Braunsteinerová 
a František Peroutka).  Dle sčítání lidu z roku 1921 byl 
majitelem domu František Bejlovec (nar. 1890 
Čenkov) s manželkou Marií (1892 Větrovy) a  synem 
Františkem (1920). V  domě žil otec majitele Josef 
Bejlovec (1850 Čenkov) a  bratr majitele Antonín 
Bejlovec (1896 Čenkov), kovářský pomocník.   

  Pokračování příště 
Mgr. Alois Sassmann
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ŠKOLNÍ OKÉNKOČLÁNEK OHŇOSTROJE

O   H   Ň   O   S   T   R   O   J   E 
 Tradice, která sahá hluboko do  historie. V  některých kulturách i  více než 1  000  let. Jsou součástí 

nejrůznějších svátků, oslav a  dalších událostí. Po  celém světě přitahují miliony diváků, ve  kterých 
vyvolávají nejrůznější emoce, pocity, štěstí a  radost. Ale s  blížícím se  koncem roku se  ozývají i  kritici 
ohňostrojů a nebude tomu jinak ani letos. Je to jejich právo, pokud je diskuze objektivní, férová a založená 
na faktech. 

Před rokem se ve zpravodaji objevila zpráva Ústavu pro hydrodynamiku, Akademie věd ČR o ohňostrojném 
smogu. Na  Akademii věd bylo ohledně této zprávy podáno trestní oznámení, což dokazuje, že nebylo vše 
v pořádku. Člověk se při jejím čtení nemůže ubránit pocitu, že se nejedná o nezávislé odborné stanovisko, nýbrž 
citově zabarvené zveličování informací bez vlastního výzkumu, měření nebo zohlednění reálného dopadu. 
Ohňostrojům se  věnuje celá řada nezávislých studií, které opakovaně prokázaly bezpečnost používání 
pyrotechniky. Pyrotechnika určená pro evropský trh navíc podléhá přísným požadavkům. Ve srovnání s běžnými 
činnostmi člověka je znečištění způsobené ohňostroji naprosto zanedbatelné. Třeba emise oxidu uhličitého 
způsobené klasickým grilováním jsou násobně vyšší než ty, způsobené ohňostroji. A ne jinak tomu je v případě 
silniční dopravy. 

   
S  ovzduším jsou často také zmiňovány „tzv.“ PM částice (jemný prach). Zbytky spalování z  pyrotechniky 

se chovají jinak, než například prach vznikající v silniční dopravě. Prach, který vznikne při ohňostroji se v krátké 
době rozpustí, protože je vázán vzdušnou vlhkostí. Naopak jemný prach způsobený silniční dopravou znečišťuje 
ovzduší nepřetržitě. To, že nejsou během ohňostrojů překračovány imisní limity dokázalo např. měření Českého 
hydrometeorologického ústavu při ohňostrojném festivalu. 

Jedním z hlavních argumentů odpůrců ohňostrojů jsou domácí mazlíčci a hluk. Jistě, některá zvířata se během 
ohňostroje necítí dobře, ale v případě plánovaného ohňostroje je to pro majitele domácích mazlíčků jistě snazší. 
A pokud jde o volně žijící zvěř, tak lze odkázat na data, z nichž vychází, že pro řadu tvrzení o významném úhynu 
zvířat v důsledku ohňostrojů neexistují důkazy. Existuje však společná analýza Portugalska a Velké Británie, podle 
níž se  v  Evropě ročně stane obětí silničního provozu kolem 194  milionů ptáků a 29  milionů savců. Z  tohoto 
pohledu tedy nepředstavují ohňostroje téměř žádné riziko. Často jsou také velice přehnané hodnoty hluku, které 
se uvádějí v souvislosti s ohňostroji (140 až 190 dB). Je třeba si uvědomit, že to jsou hodnoty v místě rozbuchu 
efektu nebo blízké okolí. Měření, které se  během ohňostroje provádělo, tak ukázalo hodnoty 80 – 102  dB 
v prostoru, kde jsou diváci. To odpovídá např. rockovému koncertu, který může trvat i pár hodin, oproti ohňostroji, 
který trvá běžně 5 až 10 minut. 

Podle dat a průzkumů představují odpůrci ohňostrojů pouze malé procento populace. Například průzkum 
od nezávislého německého institutu pro výzkum veřejného mínění uvedl, že 90 % občanů jednoznačně vnímá 
silvestrovské ohňostroje jako tradici. Podíl lidí, kteří si v posledních pěti letech zakoupili zábavní pyrotechniku 
a zároveň chovají domácí mazlíčky je podle studie vyšší, než podíl lidí bez domácích mazlíčků.  

Ohňostroj dnes také nelze vnímat pouze jako rušivý element. Pyrotechnické efekty se stále vyvíjí. Dnes máme 
k  dispozici tiché ohňostroje, pyromuzikály, pyroshow, atd. A  co je také důležité? Uvědomit si rozdíl mezi 
profesionálním ohňostrojem a  odpalování zábavní pyrotechniky laickou veřejností, kdy často dochází 
k manipulaci nevhodným způsobem nebo pod vlivem alkoholu.  

Informace v tomto článku jsou čerpány z rozsáhlých studií, které ukazují ohňostroje z jiného pohledu… 
"Ohňostroje jsou nejdokonalejší formou umění, protože obraz v okamžiku své nejvyšší dokonalosti mizí."  
Theodor W. Adorno, filozof  

Roman Walzer 
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